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چهارم  برنامه  در  شده  پيش بينى  اهداف  به  حد  چه  تا  نيرو  وزارت  �  
دست پيدا كرده است؟

بخش هاى برق، آب و آبفا اتكا به منابع درآمدى مردمى دارند؛ اما وقتى قانون 
مى كنم  فكر  من  و  شد  ايجاد  زيادى  مشكلات  شد،  تصويب  قيمت ها  تثبيت 
شاخص ترين وزارتخانه اى كه از اين قانون آسيب جدى ديد، وزارت نيرو بود. در 
بخش برق افزايش قيمت نداشتيم و درآمدى حاصل نشد. در حوزه آب وضع به 
مراتب بدتر از برق بود، چون بعدها قانونى آمد كه حق النظاره ها را هم در بخش 
آب كشاورزى حذف كرد و تقريباً شركت هاى آب منطقه اى را نابود كرد. با اين 

درآمد مى  شد منابع آب را مديريت و نظارت كرد؛ اما عملاً اتفاقى نيفتاد.

 در واقع محدود به منابع دولتى شديد؟ �
بله، اما پولى كه بابت كمك داده مى شد، اين قدر نبود كه بشود شركت را اداره 
كرد، فقط حقوق و دستمزد را مى توانستيم، پرداخت كنيم. طراحان قانون تثبيت 

قيمت ها الآن مى گويند كه دولت نتوانست كارآمدى لازم را در اجراى برنامه 
چهارم داشته باشد.

همان موقع كه قانون تثبيت تصويب شد، نمايندگان گفتند، اگر دولت مشكلى 
فرآيند  در  وقتى جريانى  كنيم. شما مى دانيد  ما تصويب  تا  بياورد  دارد، لايحه 
تصميم  امروز  مثلاً  داد.  تغيير  را  آن  نمى توان  گرفته  شكل  كشور  كلى  نظام 
گرفته شود وزارت نيرو تعرفه ها را تغيير دهد؛ مگر مى شود تعرفه اى كه در يك 
با پشتوانه علمى و كارشناسى شكل گرفته و  نظام نرم افزارى و سخت افزارى 
در حال اجراء مى باشد را يك باره تغيير داد؟ هر تغيير كوچكى اثرات سنگينى 
مى گذارد و اين آثار در كوتاه مدت قابل پيش بينى نيستند. به همين دليل همه 
از پشتوانه تخصصى و كارشناسى بسيار قوى برخوردارند و اين نظام  تعرفه ها 

مبتنى بر تمام قوانين و مقررات است.
دستگاه هاى  چشم  از  دور  به  را  تعرفه اى  شخصاً  نمى تواند  خود  نيرو  وزارت 
گونه  هر  دهد.  تغيير  محاسبات  ديوان  و  بازرسى  سازمان  حسابرسى،  نظارتى 
اين  به  باشد.  اقتصاد  شوراى  نظر  و  قانون  مبناى  بر  بايد  تعرفه ها  در  تغيير 
آسانى نمى توان تغيير جهت داد. وقتى با نمايندگان صحبت مى كنيم، مى گوئيم 
قانون تثبيت قيمت ها ما را به اين وضع كشاند، مى گويند، دولت لايحه مى داد 
ارائه  و  كار  براى يك  است كه  در حالى  اين  و  و شهريورماه تصويب مى كرد 
يك لايحه و پيشنهاد پيكره كارشناسى يك دستگاه يا وزارتخانه به كار گرفته 
مى شود تا نظرى آماده شود كه مورد تأييد دولت هم باشد و سپس به مجلس 
نيز برود و با تصويب مجلس بتوان امور را اداره كرد. اين كار سنگينى بود كه 
برخلاف تلاش هاى فراوان همكاران وزارت نيرو در دولت نهم و دوره وزارت 

بنده امكان پذير نبود.

            صنعت آب و برق در كشور ما حالت خوداتكايى دارد، اما به تازگى 
مذاكـرات خوبى را بـراى طرح هاى توسـعه اى انجام داده اسـت. نامجو، 
وزير نيرو معتقد اسـت، وزارت نيرو وزارتخانه اى چابك با ساختارى قوى 
است كه مشكلات حوزه اش كمتر از ساير دستگاه هاست، اما كمبود منابع 
مالى باعث مى شـود گاهى اعتراضاتي داشته باشد. در ادامه توجه شما به 

گزيده اي از گفت و گوي انجام شده با وزير نيرو جلب مى كنيم:

         

تگو
گف

آسيب وزارت نيرو 
                          از تثبيت قيمت ها
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گفتگو

 در طول برنامه چقدر منابع خارجى جذب كرديد؟ �
همين  به  نزديك  و  گرفتيم  وام  جهانى  بانك  از  دلار  ميليارد  يك  به  نزديك 

ميزان از بانك توسعه اسلامى جذب كرديم.

هدفمندى  قانون  اين  اجراى  در  شده  گفته  كه  است  درست  آيا  �  
يارانه ها در بخش برق، طبق اختيارى كه به دولت داده شده قرار است 
دولت قيمت برق را در همان 2 يا 3 سال اول قانون افزايش دهد و به 

قيمت تمام شده برساند؟
در قانون مصوب مجلس گفته شده افزايش طى فرآيند 5 ساله صورت گيرد و 
بعد مجلس و دولت با هم توافق كردند كه اين در اختيار دولت است كه شيوه 
انرژى  حامل هاى  تأثير  كه  است  اين  دولت  نگاه  اما  كند.  پلكانى  يا  متغير  را 
در يكديگر ارزيابى شود. مثلاً اگر قيمت برق افزايش پيدا كند ولى قيمت گاز 
جاى  به  سرمايش  و  گرمايش  براى  است مصرف كنندگان  ممكن  نكند،  تغيير 
برق از گاز استفاده كنند و مصرف گاز شديدا افزايش پيدا كند. در مقابل امكان 
بماند ممكن  ثابت  گاز  قيمت  دارد چنانچه  نيز وجود  اين موضوع  بروز عكس 
چگونه  دولت  كه  است  مهم  اين  و  مى كند  پيدا  افزايش  برق  مصرف  است 
تصميم گيرى كند كه جايگزينى مصرف صورت نگيرد بلكه ديد كلى دولت اين 

است كه مصرف كنترل شود و كاهش يابد.

آيا  گرفته  فعاليت هايى صورت  چه  خارجى  زمينه جذب سرمايه  در  �  
مذاكره اى در اين زمينه انجام داده ايد؟

وزارت نيرو وزارتخانه اى است كه براى جذب فاينانس دنبال اين بوده كه به 
صورت وام از بانك ها به اجراى طرح ها و پروژه ها بپردازد، اما اين كه خارجى ها 
بيايند خودشان فاينانس و اجراء كنند پروژه چندانى ندارد. صنعت آب و برق و 
آبفا تقريباً داخلى است و نياز زيادى به خارج ندارد و اگر چيزى هم وارد شود 
در حد نياز مواد اوليه است كه براى صنايع خودمان مورد نياز است. صنعت آب 
براى طرح هاى  را  به تازگى مذاكرات خوبى  اما  دارد،  برق حالت خوداتكايى  و 

توسعه اى انجام داديم.

 آيا تحريم ها تأثيرى بر فعاليت هاى اين صنعت داشته است؟ �
تأثير چندانى نداشته. اما چنانچه نتوانستيم همين مواد اوليه اى كه اشاره شد از 
خارج تهيه كنيم مى توانيم در داخل تهيه كنيم، در نتيجه با تحريم، فعاليت هاى 

ما قفل نمى شود.
در طول 30 سال گذشته همواره وضعيتى ايجاد شده كه صنعت آب و برق و 
آبفاى كشور را متحول كرده و 95 درصد صنايع مورد نياز در حرفه ما در داخل 
فعاليت دارند. 5 درصدى هم كه وارد مى شود، اين گونه نيست كه نتوانيم توليد 

كنيم؛ بلكه با قيمت بالاتر امكان دسترسى به آن وجود دارد.

آيا براى افزايش راندمان نيروگاه ها نياز به انتقال تكنولوژى و خريد  �  
تجهيزات وجود دارد؟

قطعاً اين نياز وجود دارد، اما اين نياز هم در داخل كشور قابل ابتياع است، زيرا 
مراكز پژوهشى و تحقيقاتى ما در كشور فعال شدند و دانش پايه و تكنولوژى 
و  مى گذارند  ما  اختيار  در  و  مى كنند  توليد  پايه اى  صورت  به  را  ما  نياز  مورد 
براساس آن برنامه اى كه در دست داريم نياز خودمان را تأمين مى كنيم و از 

اين بابت هم نگرانى نداريم. 

شده  انجام  اقداماتى  چه  نيروگاه ها  سوخت  ذخيره سازى  براى  �  
است؟

برنامه اى براى برق تدوين شده كه ذخيره سوخت مايع نيروگاهى به جزء گاز 
براى 45 روز در نظر گرفته شود. تقريباً يك ميليارد ليتر در هر سال به ظرفيت 
نيروگاه ها  سوخت  بابت  از  اكنون  هم   و  مى شود  اضافه  مايع  سوخت  ذخيره 
نگرانى نداريم و با همكارى وزارت نفت تا آبان ماه و قبل از شروع فصل سرما 

اين ذخيره به بالاترين ميزان خود خواهد رسيد.

 در حال حاضر روزانه چه ميزان سوخت دريافت مى كنيد؟ �
دريافت  سوخت  نيروگاه ها  براى  روزانه  گاز  مترمكعب  ميليون   158 حدود 
تحويلى  گاز  ميزان  خانگى  گاز  افزايش مصرف  دليل  به  زمستان  در  مى كنيم. 
در  مى يابد.  افزايش  مايع  تقاضاى سوخت  و  پيدا مى كند  كاهش  نيروگاه ها  به 
حالى كه ما به دليل اقتصادى و دلايل زيست محيطى علاقه مند به استفاده از 

سوخت گاز هستيم.

 برق هسته اى چه زمانى وارد مدار مى شود؟ �
اين برق دست خواهيم  به  ما  انجام شده و  نيروگاه  خوشبختانه سوخت گذارى 

يافت.

توليد  برق  اين  تاريخى  چه  كه  كنيد  اعلام  زمانى  دقيقاً  مى توانيد  �  
مى شود؟

با مذاكره   اى كه با آقاى صالحى داشتم، نيروگاه در حال حاضر فعال است؛ ولى 
ماه   3 انجام شود و  تمام تست هاى لازم  و  بايد دوران طفوليت آن طى شود 

زمان لازم دارد.

يعنى زمستان امسال به طور قطع اين برق در منطقه به دست مردم  �  
مى رسد؟

بله، در منطقه هزار مگاوات برق پايدار و مطمئن به دست خواهيم آورد و اين 
برق  ترانزيت  با  ما مى توانيم  بدهد.  ارتقاء  را در منطقه  ما  برق  مى تواند شبكه 

هسته اى با كشورهاى همسايه تعامل خوبى داشته باشيم. 

در بحث نيروگاه هاى خورشيدى تا چه اندازه امكان فعاليت در كشور  �  
ما وجود دارد؟

شامل  كه  نو  انرژى هاى  يا  تجديدپذير  انرژى هاى  در  كلى  صورت  به  ما 
نيروگاه هاى بادى، خورشيدى و... است، وارد عمل شده ايم. اما الآن 100مگاوات 
موجود  نيروگاه هاى  خورشيدى  برق  زمينه  در  نداريم.  بادى  برق  انرژى  بيشتر 
بادى  اطلس  مگاوات  هزار   15 هم  اكنون  حال  اين  با  نداريم،  زيادى  تعداد  و 
شناسايى شده و امكان را داريم تا اين ميزان انرژى برق را از منابع بادى توليد 

كنيم.

 از نظر جغرافيايى اين ظرفيت وجود دارد؟ �
 365 از  كه  است  گونه اى  به  كشور  گستره  نيز  خورشيدى  انرژى  زمينه  در 
بايد  گرفت.  بهره  امكان  اين  از  مى توان  بخوبى  و  داريم  آفتاب  روز   300 روز 

مسئولان را متقاعد كرد براى اين ظرفيت كمك لازم صورت گيرد. 
برق خورشيدى  توليد  كه  بالايى  و سرمايه گذارى  گران  تكنولوژى  به  توجه  با 
نياز دارد، براى توجيه اقتصادى ساخت اين نيروگاه ها بايد برقى كه از نيروگاه 
پنجم  برنامه  در  و  برق حتماً حمايت مى خواهد  اين  و  باشد  گران تر  مى خريم، 

مورد تأكيد قرار گرفته كه دولت از برق خورشيدى حمايت كند. 
الآن كيلوواتى 1300 ريال برق بادى را از توليدكنندگان مى  خريم و كيلوواتى 
به طور متوسط 160 ريال به مردم مى فروشيم و اين مابه التفاوت بايد از دولت 
خورشيدى  برق  زمينه  در  دولت  و  مجلس  رويكرد  به  توجه  با  شود.  دريافت 
بايد اين موضوع ترويج شود و با ترويج آن جذابيت هاى موضوع بيشتر شده و 
تكنولوژى اين پديده ورود پيدا مى كند، كارخانجات تجهيزات آن فعال مى شوند 
و نيروهاى لازم آموزش مى بينند و تكنولوژى شروع به رشد و حركت مى كند. 
با توجه به ظرفيت كشور در اين زمينه مطمئن هستم يكى از صنايعى كه به 
خوبى رشد پيدا خواهد كرد صنعت برق خورشيدى خواهد بود به شرطى كه در 

ابتداى راه دولت به خوبى از صنعت حمايت كند.
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